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Referat  
FU-mødet den 28. august 2018 kl. 18:30

Frivilligcenter Aabenraa

Vi byder Bente Rey – formand for FU  i Sønderborg – velkommen. Bente gav os et 
inspirerende oplæg om, hvordan de arbejder i Sønderborg og her kommer et 
resumé:

Bente har været formand for DH-FU i Sønderborg i 15 år. Endvidere er hun valgt af 
Hovedorganisationen for Dansk Handicapforbund og sidder også med i Handicaprådet i 
Sønderborg Kommune.

Handicappoltik og indflydelse i kommunen:
Handicapkonventionen danner rammen for handicappolitikken, som er den politik den enkelte 
kommune har vedtaget, og hvor alle borgere med handicaps skal kunne se sig selv i. Den danner 
standarden på handicapområdet, som er vedtaget i den enkelte kommune, og det borgeren har 
krav på.

Det der kendetegner handicappolitikken i Aabenraa Kommune er, at man har mange ”skuffe-
regulativer” og det må kommunen ikke have. Det er vigtigt, at der i kommunen udarbejdes en 
individuel vurdering af borgeren og udfra den, skal den enkelte borger sagsbehandles og bevilliges 
det, borgeren har krav på. Det er rigtig VIGTIGT, at holde fast i dette. 

Bente fortalte også, at de har et godt samarbejde med Sønderborg kommune, hvor FU vælger sine 
kampe med omhu. Et godt samarbejde med de enkelte forvaltninger og politikere  er et godt 
udgangspunkt at få noget igennem i. 

Bente foreslog endvidere, at vi kunne starte med at arbejde med tilgængelighed i kommunen og 
finde medlemmer fra DH, der ønsker at sidde i et tilgængelighedsudvalg under Handicaprådet.

International Handicapdag og markering i Sønderborg den 2. dec.
Den 3. dec. er der International Handicapdag – Sønderborg markerer dagen allerede den 2. dec. :
1)  Kløverskolen kommer og et børnekor synger
2) Der bliver dannet en café, som drives af dværge fra Sjælland–  Her er Borgmesteren i 
Sønderborg kommune inviteret.
3) Der er nogle af politikerne, der skal ud at bade på steder, hvor der ingen tilgængelighed er.
4) Politikerne får også mulighed for at afprøve butikker i en kørestol, hvor man ikke kan komme
     rundt. Her bli'r de  fikseret i kørestolen.
 
5) Andre politikkere har mulighed for at gå med blindestok og får bind for øjenene samtidig med at
    de skal spise en soft-ice. Her skal de gå op gennem gågaden med et sækkepibe-orkester foran 
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    sig, så borgerne kan se og høre og opleve, hvad der sker.

    FU i Aabenraa blev inviteret til dette arrangement

Samfundet og handicap:
a) Samfundet er i konstant forandring – Nye problemstillinger og nye krav dukker hele tiden op. 
Handicap-begrebet er hele tiden i en forandringsproces. 

Idag er det svært at være handicappet – kan man bare en lille smule, kommer man i mange mange 
arbejdsprøvninger – især for de handicaps, man ikke  kan se. Det kan blive en umenneskelig 
proces, hvor folk der er syge, bli’r mere syge af det. 

b) Gør brug af VISO – det er gratis for kommunerne at komme ud og lave en udredning af den  
     enkelte borger

c) Den uvildige konsulentordning – ALLE kan gøre brug af denne ordning (Forældre, pårørende)

d) Ta’ Handicappolitikken op hvert. 2. år – og udarbejd nogle handleplaner iht. politikken

     Ledelinier, tilgængelighed og renovering er nogle af de emner, FU ta'r op med Teknisk
     Forvaltning på de 4 årlige dialogmøder de har med forvaltningen – det kan godt betale sig. 

e)  Handicappolitikken skal være målbar og skal løbende revideres

      Ved afholdelse af FU-møder inviteres ofte den relevante forvaltning med, da vi  tror på, det
       fremmer både forståelse og samarbejdet.

      Det kan blive nødvendigt at ”hakke en hæl og klippe en tå”

f) Bente fortæller om ”Living Lap” https://sonderborgkommune.dk/mobile/living-lab  - kunne det
    være en idé at komme og besøge stedet?. Bente vil gerne skabe en kontakt derned til.  Mange
    gode tekniske hjælpemidler. 

g) Afholder Borgermøde – midt i valgperioden – da det ikke  gør noget at andre mennesker, der
     ikke har en udfordring hører om dagligdagen med en udfordring – foredragsholdere – events
      mv.

h) DH bør samlet fremsætte krav/ønsker til kvalitetsstandarder.

    4 grupper i DH: 
    Fysisk
    Kommunikation
    Psykiske
    Kronisk syge

Vigtigt at søge indflydelse, hvor det er muligt at få den. 

1) Godkendelse af referat fra den 22. maj 2018

Referatet er godkendt.
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2) Nyt fra Formanden

     a)  Orientering fra Formandsmødet for DH-afdelingerne den 13. april 2018

           Inge orienterer fra mødet 

    b) Andre meddelelser
 
Punktet blev udsat til næste møde

3) Handlingsplan 2018/2019

      Niels husker at få den udleverede mappe fra Jette Harrild  med på mødet næste gang. Mette vil
      se, om Jette Harrild har mulighed for at deltage på næste FU- møde

Punktet blev udsat til næste møde

4) Aktivitetsplan 2018/2019
     Der skal udarbejdes en aktivitetsplan for 2018/2019

Punktet blev udsat til næste møde

5) Eventuelt

a) Næste møde

 Onsdag den 03-10--2018 kl. 19:00 – 21:00

b) Handicapråd

Mette informerede om, at der på sidste møde i Handicaprådet kun var 2 ud af 5 medlemmer, der 
mødte op, hvor også deres suppleanter var forhindret.  Hvad gør vi i DH-FU, når der er sådanne 
udfordringer. FU ser et problem i, at 2 bestyrelsesmedlmmer ikke længere har en suppleant. 

FU besluttede, at arrangere et dialogmøde med Handicaprådet. Mødet fastsættes på næste FU-
møde.


